

WHY DOES GOD PERMIT EVIL?

ဘၣ်မၤန့ၤကၤစၢ်ယုၤဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယၢ်ဆူတၢ်အတၢ်သီန့ၣ်လဲၣ်

တၢ်သံကွၢ်ကအိၣ်ထီၣ်တခါလၢအမ့ၢ်, ကလံၤမ့ၢ်လီၤဖဲ ကီၢ်ပယီၤတဘျီအခါ တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤအိၣ်ထီၣ် အါမးဒီးပုၤအါဂၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖျိၣ်တၢ်ယၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ဘၣ်မၤန့ၤတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ကဲထီၣ်အသးန့ၣ်လဲၣ်လီၤ. ပအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်စံးဆၢလၢ ပုၤလၢအတုၤလီၤပုၤတဂၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပကမၤန့ၢ်ဒၣ်တၢ်သ့ၣ်မံသးမံလၢ ဒီဖျိကၤစၢ် ယုၤအကလုာ်ကထိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

၁. လၢကၤစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထိၣ်အပူၤ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤဖဲ လံာ်ယီၤဟၣ် ၃:၁၆ န့ၣ်, ကၤစၢ်ယုၤန့ၣ် အဲၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအသိး တုၤခဲကနံၣ် အပူၤဒၣ်လဲၣ် အဲၣ်ဝဲစ့ၢ်ကီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ကၤစၢ်ယုၤ အတၢ်အဲၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်တနၢ်ပာ်ဝဲထံထံဆးဆးဒီး ကဒူးကဒ့ၣ်တၢ်လၢကၤစၢ်ယုၤလီၤ. ကၤစၢ်ယုၤမၤတၢ်အဂ့ၢ်က တၢ်ဘၣ်ဆၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် တနၢ်ပာ်ကၤစၢ်ယုၤအတၢ်မၤဘၣ်.

၂. ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဟံတၢ်ဟံကီၤ (Insurance) န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကွဲး “တဘျီမ့ၢ် ကၤစၢ်ယုၤ အတၢ်မၤဘၣ်” ဒီးအဝဲသ့ၣ်အာၣ်လီၤအသးလီၤ. အခိပညီမ့ၢ်ဒၣ်ကၤစၢ်ယုၤမၤတၢ်အတၢ်သီသ့အယိအဝဲသ့ၣ်, အာၣ်လီၤအသးဒ်န့ၣ်လီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီၢ်ခါ. လၢကၤစၢ်ယုၤအယိ တၢ်သိၣ်တၢ်သီ (Law) တခါအိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီၢ်ခါ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်လၢဘၣ်ဃးဒီးကလံၤသီၣ်ဂီၤအတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်မ့ၢ်ဟဲလၢ ကၤစၢ်ယုၤအယိန့ၣ် ပမ့ၢ်တြီဃာ်ကွံာ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပတၢ်ကမၤအိၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ခါ. ဒ်ပစံးတၢ်အသိးပမ့ၢ်မၤစၢၤဘၣ်ပုၤထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲဘၣ်ဃးဒီးန့ၣ်ဆၢၣ်အတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကမၤစ့ၢ်ကီၢ်ခါ. ပဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစးတြီဃာ်ကွံာ်န့ၣ်ဆၢၣ်အတၢ်ကီတၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်စံးလၢတၢ်အဘၣ်န့ၣ်, တၢ်လၢကၤစၢ်ယုၤန့ၣ် တဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. ပပုၤကညီအစီၤသ့ၣ်တဖၣ်အစီၤအပူၤန့ၣ်ကၤစၢ်ယုၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢပုၤကညီအဖိခိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ပညိၣ်လၢပုၤကညီအဂီၢ်လီၤ. (ကၤစၢ်ယုၤအိၣ်ဒီးအတၢ်ပညိၣ်လၢပုၤကညီအဂီၢ်အိၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, လၢစီၤနီၤအၤအစီၤထံလုာ်ဘၢတၢ်, ဝုၢ်စဒိၣ်ဒီးကမိၤရၤဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်နၢ်တၢ်ဖျိၣ်အကလုာ် (၁၀)လီၤဘၣ်လၢကီၢ်အဲၣ်ကူပတူးအကီၢ်ပူၤအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.) တၢ်မၤအသးအံၤတဖၣ်န့ၣ်ကၤစၢ်ယုၤမၤတၢ်အခါအိၣ်ဒီးအတၢ်ပညိၣ်လီၤ.

တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဖျိၣ်တၢ်ယၢ်, တၢ်ကီတၢ်ခဲဒိၣ်မးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ် တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်အသးန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အယိအါမးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူအတီၤသ့ၣ်တဖၣ်ထီထီၣ်ဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးန့ၣ်ဆၢၣ်အတၢ်ဘၣ်တုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အယိ ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်တၢ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ကဲထီၣ်သ့စ့ၢ်ကီၢ်လၢ ပုၤကညီတဖၣ်ဒီးကၤစၢ်ယုၤအဒုၣ်အဒါလၢအမ့ၢ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်စၢၤတၢ်အယိန့ၣ်ပဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးစ့ၢ်ကီၢ်လီၤ. ဘၣ်မၤန့ၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, တၢ်ကွဲးနီၣ်အိၣ်လၢ, မ့ၢ်ကီၤလံာ်အယိ

တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ကဲထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်အိၣ်ဝဲလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ လံာ်စီဆ့အပူၤန့ၣ်, မ့ၢ်ကီၤလံာ်မၤကဲထီၣ် တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကမၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤဘၣ်ဝဲဆူကစၢ်ယွၤအဖီခိၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ယီၤဘး ၁၈-၁၂,၁၆ ၁၈ဒီး၁၉ န့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ပဘၣ်ပလီၢ်ပသးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်အတဲဘၣ်ပုၤန့ၣ်ပဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်လီၤ.

- ၃. ပုၤတနီၤနီၤအတၢ်သူကွၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢ ကစၢ်ယွၤလဲၤသဒၣ်ကွံာ်ဟီၣ်ခိၣ်လံၤခါ. တၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲတၢ်လၢကစၢ်ယွၤ, တအိၣ်ဘၣ်ဝဲလံၤခါ. ကစၢ်ယွၤ တလဲၤသဒၣ်ကွံာ်ပုၤဘၣ်. အဝဲအံးထွဲကွၢ်ထွဲပုၤတဘိယုၢ်ဃိလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ “လံာ်မးသဲ ၁၀:၂၉-၃၁, ပုၤဆါကွံာ်ထီၣ်ဖျဲးခံဘၣ်လၢ တၢ်တဘျီတမ့ၢ်ဘၣ်ခါ. ဒီးသုဟ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တလီၤတဲာ်ဘၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်အဖီခိၣ် နီတဘျီဘၣ်. ဒီးသုခိၣ်သူအဘိဒၣ် လဲာ်ဘၣ်တၢ်ဂံၢ်အီၤခဲလၢာ်လီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ပျံၤတၢ်တဂ့ၤ. သုဂ့ၤန့ၣ်ထီၣ်ဖျဲးခါဘၣ်တက့ၢ်လီၤ.”

ဘၣ်ဆၣ်ပုၤတနီၤနီၤအတၢ်သူကွၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ, “ကစၢ်ယွၤ အတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲအိၣ်ဒီးပုၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲလံၤ, ဖဲကလံာ်မ့ၢ်သီၣ်ဂီၤဟဲဘၣ်ပုၤဒီး ပထံၣ်ဘၣ် တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အခါဘၣ်မနုၤတမၤအိၣ်က တၢ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲာ်.” ဘၣ်မနုၤဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယာ်လၢ, တၢ်ဒုးတၢ်ယၤ, တၢ်ဆူးတၢ်ဆါ, တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်သံတၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲာ်.

တၢ်သံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ခဲလၢာ်န့ၣ် တၢ်စံးဆာတခီအိၣ်ဒၣ်ထဲတမံၤလီၤ. ပဘၣ်က့ၤကွၢ်ကဒါက့ၤဒၣ်ဆူလံာ် ၁မိၤဂၤအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်, ဇုၤဒၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်လၢ, တၢ်သူၣ်အုးသးအုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.

- ၄. ပကထံၣ်ဘၣ်လံာ်စီဆ့ဖိအဆာတဆာလၢအမ့ၢ် ၁မိၤဂၤ ၁၆ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဒ်အံၤလီၤ. “ဒီးယွၤဖဲးဝဲဒၣ်, မံပတုၤလီၤပုၤကညီဒ်ပဂီၤဒၣ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒၣ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်. ဒီးမံပအဟးဒၣ်မိၤ, ညၣ်မိၤလၢပီၣ်လဲာ်ပုၤ, ဒီးထီၣ်မိၤလံာ်မိၤလၢတၢ်ဖးဖီ, ဒီးဆၣ်မိၤကီၢ်မိၤ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါ, ဒီးကယံာ် တၢ်အစွါအစွဲ လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢတက့ၢ်.”

ဖဲကစၢ်ယွၤတုၤလီၤပုၤကညီအခါ, တုၤလီၤဝဲဒ်အက့ၢ်အဂီၤအဃိ, ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ဃုထာဒၣ်ဝဲအတၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဒ်သိးစံးမိၤဖီမိၤစ့ၢ်ကီးဘၣ်.

ကစၢ်ယွၤတုၤလီၤစီအၤဒၣ်ဒီးနီၢ်အံၣ်အုၤလၢ ဇုၤဒၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အခုအခါဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအိၣ်ဒီးတၢ်မုာ်တၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးကလံာ်သီၣ်ဂီၤဒီးတၢ်မၤတံာ်တံာ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် တအိၣ်လုၤတက့ၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ယွၤတုၤလီၤ ဟီၣ်ခိၣ်အခါ ပာ်တုၢ်ဝဲလၢ တၢ်တလၢတပုၤအပူၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဒ်သိးပုၤကညီအတၢ်ဃုထာန့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဒီးတၢ်တဂ့ၤတဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်, စီၤအၤ

ဒပ်ဒီးနီအံခံအံခံဂတသ့ညါဝဲအယိ၊ အဝဲသ့ခံဂအတံဃုထာကမ့တံဒ်လဲန့ဒီးလါခံကတံဂါ တံကမအသးဒ်လဲန့ကစာယွထံခံဆိတံတဖန့လီ၊ လါတံန့အယိ စီပီလူး အတံကွဲးအိခံဖဲ လံာ်ရိမုၤ ၅:၁၂ န့ ပထံခံဘဉ်ဒ်အံလီ၊

“မိဒ်န့ဒီး ဒ်တံဒဲးဘးဟဲန့ဆူ ဟီခိခိချါလါ ပုၤတဂါအယိ၊ ဒီးတံသံတံပုၤလါ တံဒဲးဘးအယိ အသးန့၊ ဒီးဒ်န့အသး ပုၤခဲလံာ်မတံတံဒဲးဘး သတးဒီး၊ ပုၤခဲလံာ်ဘဉ် တံသံတံပုၤ၊”

လါတံန့အယိ ကစာယွဟ့တံပလီဆူ စီအါဒဲန့ ပထံခံဘဉ်ဖဲ၊ ဝမီၤ ၂:၁၆-၁၇ န့ ဒ်အံလီ၊

“ဒီးကစာယွမလိာ်ပုၤကညီဒီး စံးဝဲဒဉ်၊ ကယံာ်သ့လါတသ့အလီပုၤအံ၊ နအိခိ ဒီးနအိခိဘဉ်သာဉ်.” “မ့မ့တံသ့ညါ တံဂုၤဒီးတံအါ အသ့တထံးန့ အိခိအသ့တဂုၤ အဂံာ်ဒ်အံ၊ မုၤတနံၤ လါနအိခိအါန့ သံဒီးနကသံလီ.”

ဘဉ်ဆဉ်အဝဲသ့အတံဒ်ကန့တံတအိခိဘဉ်အယိ အဝဲသ့ကဲထီခိ ပမိဒီးပဟ်လါ၊ ကစာ ယွဟီထီခိကွံာ်အါလါဒဲဒဲတသ့အလီန့လီ၊

ဘဉ်ဃးဒီးတံဂံာ်ဒ်အံန့ လံာ်စီဆံ့အတံပာ်ဖျါအိခိဝဲလါ၊ ဝမီၤ ၃:၁၇-၁၉ န့ ဒ်အံလီ၊

“ဒီးစံးဘဉ် ပိာ်ခွါန့၊ မုၤနဒိကန့နမါအကလုာ်ဒီးအိခိသ့သ့လါယမလိာ်န့၊ အိခိ အါတဂုၤန့ဒီး ဟီခိခိဘဉ်ဆိခိအါလါန့လီ၊ နကအိခိတံဘဉ်ဃးဒီး အါအိခိဒီးတံဘဉ် ကီာ်ဘဉ်ဂါ၊ မုၤနံၤလါ နမုၤခဲလံာ်လီ၊ တါဆူတံမဲဒီးနီၤမဲၤမဲၤန့ ကမဲထီခိန့လါနကီ၊ ဒီးနအိခိဘုမီၤဟ့မီၤလါ တံပျီပုၤလီ၊ နကအိခိတံဒီးနမဲာ်ကဟါ န့တုၤနကုၤကုၤဆူ ဟီခိခိ လံာ်လီ၊ အဂံာ်ဒ်အံ၊ တံဟံးန့နုၤလါအါလီ၊ အဂံာ်ဒ်အံ၊ နမုၤဟီခိခိကမူာ်၊ ဒီးနကကုၤ ကုၤဆူ ဟီခိခိကမူာ်လီ.”

၅. ဟီခိခိလါအဘဉ်တံဆိခိအါအါ၊ တံတလါတပုၤအိခိထီခိလါ ဟီခိခိတဘ့အံန့၊ ထံခံဘဉ်တံ ကီတံခဲလါအမုၤ ဟီခိခိဟူးဝးအဂံာ်၊ ကလံၤသီခိဂါသ့တဖန့တဘဉ်လီာ်ဘဉ်စးအယိ ကလံၤမုၤဟဲ၊ တံစူၤဒိခိ၊ ထံလုာ်ဘါတံ၊ မုၤအူအိခိတံလါပုၤသ့တဖန့ ကဲထီခိလါတံလီၤအါမးအပူၤလီ၊ တံ လါစီအါဒဲအဖိသ့တဖန့အဂီၢ်န့ တံဒဲးဘးလါအမုၤ “သံဒီးနကသံလီ” န့ လါထီခိပုၤထီခိဝဲလါ၊ တံဆူးတံဆါ၊ တံသ့အုးသးအုးဒီးတံသံန့လီ၊

ကစာယွအဲဒ်ဒီးသိခိလိဘဉ်ပုၤဟီခိခိဖိ သ့တဖန့လါဘဉ်ဃးဒီး ဟီခိခိအတံဘဉ်ယိာ်ဘဉ် ဘီဒီးတံနးတံဖျိန့ လါတံကူာ်သ့အပူၤန့ ပကထံခံဘဉ်ဖဲ လံာ်စီဆံ့ဖိတဆါလါအမုၤ၊ **လံာ်ပုၤစံခိ တဲၤတဲၤလီၤတံ ၁:၁၃** န့လီ၊

“ဒီးယပာ်ယသးလါ ယကဃုန့ဒီးချုန့ကယံာ်တံခဲလံာ်လါအမါအသးလါ မူခိခိအ ဖီလံာ်အဂံာ်လါတံကူာ်သ့လီ၊ မုၤတံမါအါလါယွဟ့လီပုၤကညီဖိဒ်သိး အကမါအါ လီ.”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤမၤတၢ်အာလၢ စၤအၤဒၣ်အဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်လီၤ.
ပကကွၢ်ကဒီးဆူ **လံာ်ပုၤစံာ်တၢ်တဲလီၤတၢ် ၃:၁၀** န့ၣ်လီၤ.

“ယထံၣ်ဘၣ်လံာ် တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢယွၤဟ့ၣ်လီၤပုၤကညီၣ်ဒ်သီးအကမၤဝဲလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤကညီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအတၢ်ဒိကန့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်အယိ, အတၢ်ဃုထၢဒီးအတၢ်သး
အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤန့ၣ်ဝဲအဘူးအလဲလၢကစၢ်ယွၤလီၤ. ပုၤကညီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လူၤဘၣ်အသးဒီးအတၢ်ဃု
ထၢသ့ၣ်တဖၣ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးကစၢ်ယွၤအတၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲအတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤစ့ၢ်ကီးလီၤ.

လၢတၢ်ဒဲးဘးအယိ, ပုၤကညီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဃုကစၢ်ယွၤအတၢ်ဒိသဒါအခွဲးအယၢ်လီၤမၤကွံာ်ဝဲ
လီၤ.

၆. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ တၢ်သံကွၢ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢ ပုၤတဂၤကအပူၤန့ၣ်လီၤ.

**“ဒ်သီးပုၤကညီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကစၢ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤ အကလုာ်အဂီၢ်န့ၣ် လၢတၢ်ဃုထၢအယိ
ထံၣ်ဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ် ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘီဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် အဘျူးက
အိၣ်မနုၤလဲၣ်.”**

တၢ်သံကွၢ်တခါအံၤ ဂ့ၤဒိၣ်မးလီၤ. လံာ်စီဆံၣ်အတၢ်စံးဆၢအိၣ်သာတီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

A – ကစၢ်ယွၤဒ်သီး အကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဘၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအမ့ၢ် စၤအၤဒၣ်အဖိသ့ၣ်တဖၣ်
န့ၣ်, အဝဲဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အဖိခွါလၢ အအိၣ်တဂၤလၢအမ့ၢ် အဖိခွါယုၣ်ဂူးခရံၣ်ဆူ ဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**၁ကရံၣ်သး ၁၅:၂၁-၂၃, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မ့ၢ်တၢ်သံအိၣ်ထီၣ်လၢ ပုၤကညီၣ်ဒီး, တၢ်ဂဲၤ
ဆၢထၢက့ၤလၢ တၢ်သံအိၣ်ထီၣ်လၢ ပုၤကညီၣ် စ့ၢ်ကီးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ပုၤခဲလၢာ်သံဝဲလၢစီၤ
အၤဒၣ်အပူၤအသီးန့ၣ်, ပုၤခဲလၢာ်က ဘၣ် တၢ်မၤမူထီၣ်က့ၤအီၤလၢ ခရံၣ်အပူၤ, ဒ်န့ၣ်အသီးလီၤ.
ဘၣ်ဆၢဒီး ပုၤကညီၣ်တဂၤဒီး တဂၤ လၢ အတီၤဒၣ်ဝဲ အပူၤစုာ်စုာ်, တၢ်သၢ်ဆိခရံၣ်, လၢခံက့ၤ
ပုၤဘၣ်ဃးဒီး ခရံၣ်ဖဲအဟဲလီၤက့ၤ အကတီၢ်လီၤ.**

လံာ် ရံၣ်မ့ၢ် ၅:၁၇, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, လၢပုၤတဂၤအတၢ်ကမၢ်အယိ, တၢ်သံမ့ၢ်ဟတၢ်လၢပုၤ
တဂၤအယိဒီး, ပုၤလၢအဒီးန့ၢ်တၢ်အဘျူး အါလုၣ်ကွံာ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်တီတၢ်လီၤ
တဖၣ်, ကဟတၢ်လၢတၢ်မူအပူၤ, လၢပုၤတဂၤယုၣ်ဂူးခရံၣ်အယိ, အါန့ၢ်အန့ၢ်တက့ၢ်ဒိၣ်မးလီၤ.

**၁တံၤမသး ၂:၃-၆, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဂ့ၢ်, ဒီးတၢ်ဘၣ်ယွၤအသးလၢ အအုၣ်
က့ၤခိၣ်က့ၤပုၤလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ် ဆၢဝဲလၢပုၤကညီၣ်ခဲလၢာ် ကတုၤလၢ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအီၤ,
ဒီး ကသ့ၣ်ညါထီၣ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအိၣ်ဝဲတဂၤ, ဒီးလၢယွၤဒီး ပုၤကညီၣ်
အဘၢၣ်စၢန့ၣ်ပုၤအိၣ်ဝဲတဂၤလီၤ. အဝဲဒၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ပုၤကညီၣ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်တဂၤ, လၢအဟ့ၣ်လီၤဒၣ်
အသးလၢ တၢ်ပူၤက့ၤလၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်, လၢအကဘၣ်အုၣ်အသးဖဲ အမ့ၢ်အလါဘၣ်န့ၣ်လီၤ.**

B – အဆိကတၢ်ပုၤမၤန့ၢ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ခရံၣ် အပျီၣ်အဘီၣ်လၢအလူၤ
ပိာ်ထွဲအံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်ခဲန့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်ပုၤလၢအပျီၣ်ယၢ်လီၤက့ၤအသးလၢ
တၢ်ဒဲးဘးအပူၤတဖၣ်, ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဃုထၢအီၤလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အယိဒီးမ့ၢ်န့ၢ်လၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်

နဲ့ကမပူပူဖူးအသးဒီး တာ်ဒဲးဘးဒီးကအိၣ်မူဒ်တာ်ဘၣ်ကစၢ်အသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တာ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ ကလူၤပိၣ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်အခံန့ၣ်လီၤ.

C - ကစၢ်ခရံၣ် အတာ်အိၣ်ဖိၣ်မ့ၢ်အလၢထီၣ်ပဲၤထီၣ်အခါ တာ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီး ကစၢ်ခရံၣ်အပၢတာ် အနံၣ်တကထိလၢဟီၣ်ခိၣ်အဖီခိၣ်လၢပုၤလၢ အဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤတဖၣ်အပူၤလီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်လၢ လံာ်ယီၤဟ့ၣ် ၅:၂၈,၂၉ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

“သုတကမာကမၢ်လၢ တာ်အံၤအဃိတဂ့ၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အဆၢအကတီၢ်ဟဲဝဲ, လၢ က ယံၢ်ပုၤအိၣ်လၢ တာ်သ့ၣ်ခိၣ်အပူၤခဲလၢာ်န့ၣ်, ကနၢ်ဟူအကလုာ်သီၣ်, ဒီးကဟဲက့ၤထီၣ်ဝဲ, ပုၤလၢ အမၤတာ်ဂ့ၤတဖၣ်န့ၣ်, ဆူတာ်မူအတာ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်, ဒီးပုၤလၢအမၤတာ်အာတဖၣ်န့ၣ်, ဆူတာ်စံၣ် ညီၣ်ဃၣ် အတာ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်န့ၣ်လီၤ.”

လံာ်လိၣ်ဖျါ ၂၀:၄, ဒီးယထံၣ်လီၢ်ပစိာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤဆ့ၣ်နီၤလၢအဖီခိၣ်, ဒီးတာ်ဟ့ၣ်အီၤ လၢတာ်စံၣ်ညီၣ်, ဒီးပုၤလၢအတဘါဘၣ်တာ်ဒူတာ်ဃီၤ ဒီးအတာ်ဂီၤ, ဒီးတဒီးဘၣ်အတာ်ပနီၣ်လၢ အမဲာ်တူၢ်ခိၣ်ဒီးလၢအစုလီၤဘၣ်, ဒီးအုၣ်အသးလၢယုၣ်ရှူး, ဒီးယွၤအကလုာ်အကထါ အဂ့ၢ် အ ကျီၤသတးဒီး, ဒီးတာ်ကျီကွံာ်အကိာ်တဖၣ်န့ၣ်ယထံၣ်ဘၣ်အသးတဖၣ်လီၤ. ဒီးမူဝဲဒီးဟဘၣ် တာ်ဒီးခရံၣ်အနံၣ်တကထိလီၤ.

ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီးတာ်တီတာ်လီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဟဘၣ်ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢ မူခိၣ်ဒ်ကစၢ်ခရံၣ် လီၤ.

၁ကရံၣ်သူး ၆:၂, မ့ၢ်သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢပုၤစီဆ့ၣ်ကစံၣ်ညီၣ် ဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်ဧါ. ဒီးဟီၣ် ခိၣ်မ့ၢ်ဘၣ် တာ်စံၣ်ညီၣ်လၢသုဒီး, မ့ၢ်သုစံၣ်ညီၣ်တာ်လၢ အဆံးကတၢ်တဖၣ်တကြားဘၣ်ဧါ.

တာ်လၢအခုအခါအန့ၣ် ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ သ့ၣ်တဖၣ် ကဟီၢ်ယာ်လီၤက့ၤအသးဒီး အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကသ့ၣ်ညါကစၢ်ခရံၣ်ဒ်ပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတဂၤအသးဒီးကမၤန့ၢ်တာ်ခွဲးတာ်ယာ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤ အတာ်မ့ၢ်တာ်တီအဂ့ၢ်ဒီး ကလူၤပိၣ်ယွၤအခံန့ၣ်လီၤ.

၇. ကစၢ်ယွၤဒူးအိၣ်ထီၣ်တာ်ကီတာ်ခဲဆူ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်အပူၤအဃိ, တာ်ဘျူးတာ်ဖိၣ်မ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤတမၤလ့ၤတက့ၤဘၣ်. ကစၢ်ယွၤန့ၣ်အိၣ်ဒီး တာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤပာ်စၢၤလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအဂီၢ်, အဂ့ၤကတၢ်န့ၣ် အိၣ်ဝဲလၢထံးလၢသီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

၈. ကစၢ်ယွၤအတာ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤမ့ၢ်အိၣ်ပာ်စၢၤလၢ, ဒ်အဖီခိၣ်အသးန့ၣ်ဒီး ဘၣ်မနုၤတမၤဝဲချ့ချ့ဒီး ခီးဒဲးတာ် မနုၤတဖၣ်လဲၣ်. တာ်သံကွၢ်အဝဲအံၤဂ့ၤဒိၣ်မးလီၤ. ပကဃုတာ်စံးဆၢသ့ၣ်တဖၣ်လၢ လံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. **လံာ်ရီမ့ၢ် ၈:၁၉-၂၃** န့ၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တာ်ဘၣ်တုန့ၣ် ဘၣ်တာ်ပာ်အီၤလၢ တာ်ကလီကလီအဖီလၢာ်, ဖဲအသး တမ့ၢ်ဘၣ်, မ့ၢ်ဖဲပုၤအသးလၢ အပာ်အီၤလၢ တာ်မ့ၢ်လၢအပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တာ်ဘၣ်တု ဒ်

လံာ်န့ၣ် ကထူၣ်ဖျဲး ဒီးတၢ်အုၣ်တၢ်ကျၢ်အတၢ်ကဲက့ၢ်, ဒီးကလဲၤန့ၣ်ဆူ ယွၤအဖိတဖၣ် အတၢ် ထူၣ်ဖျဲး အလၢကပီၤအပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပသ့ၣ်ညါလၢ တၢ်ဘၣ်တုဲလၢာ်, ကအုၣ်ကစွါယုၣ် ဒီးဆိးကဲးဃုၣ်, တုၤခဲကန့ၣ်အံၤလီၤ. ဒီးထဲန့ၣ်ဇိၤ တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ပုၤအိၣ်ဒီး သးန့ၣ်အတၢ် သၣ်ဆိတဖၣ်, ပဝဲဒၣ်အံၤ, ပကစၢ်ဒၣ်ပဝဲဒၣ်လဲာ်, ပကအုၣ်ကစွါစ့ၢ်ကိးလၢပသးကံၢ်ပူၤ, ဒီးကွၢ် လၢဖိအလီၢ်, (ဒ်ပစံးတၢ်အသိး)ပနီၢ်ခိအတၢ်ထူၣ်ဖျဲးအကျဲန့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲအကီၢ်န့ၣ် ပုၤခဲလၢာ် (ဒ်ပစံးတၢ်သိး) ပုၤကညီ သ့ၣ်တဖၣ်ခိးတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ကဲထီၣ်ဝံၤမး, လၢစီၤအၤဒၣ်အတၢ်ဒိကန့ၣ် တအိၣ်အဃိ ပုၤခဲလၢာ်ထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲသ့ၣ်တဖၣ်, ကပူၤဖျဲးဒီးကက့ၢ်အိၣ်ကဒါက့ၢ်ဆူ စီၤအၤဒၣ် ဖဲကစၢ်ယွၤတုၤလီၤအိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်ဖဲန့ၣ်တကထီၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤအဖိ (ပုၤခရံၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ကလုၢ်တီ) သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢအိၣ်ဒီး တၢ် ကအုၣ်ကစွါသ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပဘၣ်တီၢ်သ့ၣ်ပသးတၢ်အဂ့ၢ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိ သ့ၣ်တဖၣ် အတၢ်ပူၤဖျဲးအိၣ်ဒ်လၢ အန့ၣ်တကထီၣ်အပူၤအတၢ်ပာတၢ်ပြဲးအပူၤစ့ၢ်ကိးလီၤ.

တုၤန့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကစၢ်ယုၣ်ဂ့ၢ်အတၢ်ထုၣ်ကဖၣ်ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲလီၤ. “လံာ်မးသဲ ငးၤ၁၀, ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မံတၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကိးဖဲဒၣ်န့ၣ်သးတက့ၢ်.”

၉. ဘၣ်ဆၣ် ခဲကန့ၣ်အံၤ ကစၢ်ယွၤအဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ် အိၣ်ဒီးတၢ်ကအုၣ်ကစွါလၢ အဝဲသ့ၣ်အသးသမူ သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤလီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲဒ်သိးဒ် ပုၤအဂၤသ့ၣ် တဖၣ်လၢ အတမ့ၢ်ခရံၣ်ဖိန့ၣ်အသိးလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် စီၤပီလူးကွဲးတၢ်လၢ **၁ကရံၣ်သူး ၁၀း၁၃** န့ၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

“တမ့ၢ်ဘၣ်သ့ဘၣ်တၢ်လုပစီလၢ အတဘၣ်ဒံးဘၣ်ပုၤကညီဘၣ်. ဒီးယွၤမၤဝဲ အကလုၢ် တီသတးဒီး, တၢ်လုပစီလၢအဆူၣ်ကဲၣ်ဆိး,လၢသုဒိးတကဲဘၣ်န့ၣ်, တဒုးဒီးဘၣ်သ့ဘၣ်. မ့ၢ် လၢတၢ်လုပစီအပူၤ, ကမၤထီၣ်ကျဲဒ်သိးသုကပူၤဖျဲးလၢအိၣ်လီၤ.”

ပုၤခရံၣ်ဖိဒီးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ် တၢ်တဒ်သိးလိာ်အသးတခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ပဝဲပုၤ ခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အာၣ်လီၤအသးလၢ ကလုၢ်ပိာ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အခံဒီးကမၤကစၢ်ဘၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ပအာၣ်လီၤပသးဆူကစၢ်ခရံၣ်အဃိ, ဖဲပထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲဒီးတၢ်လုပစီသ့ၣ်တဖၣ်အခါ, ပအိၣ်ဒီးပသးခုတလုၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်လၢနီၢ်သးအကီၢ်ဒီးကမ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိလၢပဂီၢ်လီၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်လၢပဂီၢ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလီၤ.

လံာ်ရီမုၤ ၈:၂၈, ဒီးပသ့ၣ်ညါလၢပုၤအအဲၣ်ယွၤ, ပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်, ဒ်တၢ်က့ၢ် ပာ်အသိးတဖၣ်န့ၣ်, တၢ်ခဲလၢာ်မၤဃုၣ်အသး, လၢတၢ်ဂ့ၢ်အဂ့ၢ်လၢအဂီၢ်လီၤ.

၁၀. ကစာ်ယုၣ်ဂ္ဂူးအကစာ်ဒၣ်ဝဲ မၤန့ၢ်တၢ်မၤလိလၢ အတူၢ်ဆါခိၣ်ဆါအသးအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ပဘၣ်ဟံၣ်ပသးလီၤ.
လံာ်ဒုၤတြီၤ ၅:၈ - မ့ၢ်ဖိခွါန့ၣ်သက့ဒီးမၤလိစိုၣ်တၢ်အကလုာ်လၢကဒီးတၢ်နးတၢ်ဖှိၣ်အယိလီၤ.

၂ကရံၣ်သူး ၁၁:၂၃-၂၈ စီၤပီလူးအတၢ်နးတၢ်ဖှိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်

၂ကရံၣ်သူး ၁၂:၇-၁၀ စီၤပီလူးအိၣ်ဒီးတၢ်ဆူၣ်လၢအဖံးအညၣ်အကျါ

၁တံးမသး ၅:၂၃ စီၤတံးမသးအတၢ်ဆါအိၣ်လၢအပူၤ

၂တံးမသး ၄:၂၀ စီၤတြီၤဖံးမူး တဂၤမၤတကဲဘၣ်.

ဖံလံးပံ ၂:၂၅-၂၇ စီၤအူးပၤဖရီးဒံတူးတဂၤအတၢ်ဆါ.

ပခိၣ်သုအဘိဒၣ်လဲၣ် ဘၣ်တၢ်ဂံၢ်အိၣ်ခဲလၢာ်လၢကစာ်ယုၣ်ဂ္ဂူး မိပသု တသးပုၤနီၣ်တၢ်တဂ့ၤန့ၣ်
လီၤ. အဝဲဒိကန့ၣ်ဘၣ်ပတၢ်ထုကဖၣ်တဘိယုၣ်ဃီလီၤ.

**၁ပုးတရူး ၃:၁၂, အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယွၤအမဲာ်အိၣ်လၢပုၤတီပုၤလိၤအလီၤ, ဒီးအနၢ်အိၣ်လၢ
ပုၤလၢ အယုၣ်ကညးတၢ်အဂီၢ်လီၤ. ဒီးယွၤအမဲာ်ထီၣ်ဒါပုၤမၤတၢ်အာန့ၣ်လီၤ.**

၁၁. အခဲအံၤပဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဖဲကစာ်ယုၣ်ဂ္ဂူးအိၣ်မူအခါတၢ်မၤအသးသတူၢ်ကလၢာ်လၢတၢ်အာ တၢ်သီ
အဂ့ၢ်န့ၣ် အဝဲစံးတၢ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

**လံာ်လူၤကၢ် ၁၃:၄-၅, ဒီးပုၤတဆံးဃိးဂၤလၢတးထီၣ်ရံၣ်လိာ် လီၤပျီၢ်လၢအဖိခိၣ်, ဒီးမၤသံအီၤ
န့ၣ်, မ့ၢ်သုဆိကမိၣ် အမ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒဲးဖိအန့ၢ်ပုၤအိၣ်လၢယဂူၤရုၤလုၣ် ခဲလၢာ်တက့ၢ်ဧါ. ယစံး
ဘၣ်သု, တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်မ့ၢ်သုမ့ၢ်တပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤသုသးဘၣ်ဒီး, သုဝဲဒ်န့ၣ်အသိးကတုၤလၢ တၢ်
ဟးဂီၤခဲလၢာ်လီၤ.**

တၢ်မၤအသးဒ်န့ၣ်တတူၢ်ကလၢာ်တဖၣ်ဒီးပုၤဘၣ်သံတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကစာ်ယုၣ်ဂ္ဂူးစံးဝဲ ထံထံဆး
ဆးလၢ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢအတၢ်ကမၣ်အိၣ်အယိဘၣ်, လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ဘၣ်မနုၤပဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်
ပျီၢ်ယၢ်လီၤက့ၤပသးန့ၣ်လဲၣ်.

ကစာ်ယုၣ်ဂ္ဂူးအိၣ်ဒီးဒုးကဲထီၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢအပျီၢ်အဘိၣ်အယိ ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်လၢတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ
ဘၣ်ဃးဒီးသးတကပၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤသးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ခံတဘျီတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်အတၢ်စံးဆာ
လီၤ. ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲအထံၣ်တၢ်ကီတၢ်ခဲအခါ, တၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်လၢနီၢ်သးတက
ပၤအတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါဒီးပတၢ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကကံၢ်ကျၢၤက့ၤဒၣ်အဂီၢ်လီၤ.

၁၂. ဘၣ်ဃးဒီးပုၤတဂၤစုာ်စုာ်အတၢ်ကီတၢ်ခဲန့ၣ်စ့ၢ်ကီး ပနၢ်ပာ်သ့စ့ၢ်ကီးလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ် **ယိဟၣ်
ဇုး၁-၃** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးလဲၤပူၤကွံာ်တၢ်အဖၢမ့ၢ်ဒီး, ထံၣ်ပုၤမဲာ်ဘျီၣ်လၢအအိၣ်ဖျဲၣ်မဲာ်ဘျီတဂၤလီၤ. ဒီးအပျီၢ်
အဘိၣ်သံကွၢ်အီၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, ရၤဘံၣ်ဧါ, မ့ၢ်မတၤမၤတၢ်ဒဲးဖိလၢပုၤတဂၤအံၤ ကအိၣ်ဖျဲၣ် အမဲာ်
ဘျီၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်ပုၤတဂၤအံၤ, မ့ၢ်အမိၢ်အဟံၣ်လဲၣ်. ဒီးယုၣ်ဂ္ဂူးစံးဆာဝဲဒၣ်, အဝဲဒၣ်မ့ၢ်ဂုၤ, အမိၢ် အဟံၣ်
မ့ၢ်ဂုၤ, တမၤဘၣ်တၢ်ဒဲးဖိဘၣ်. မ့ၢ်ဒ်သိးယွၤအတၢ်မၤကအိၣ်ဖျါလၢအလီၤလီၤ. ”**

တၢ်လၢပုၤအမဲၢ်ဘျီၣ်တၢ်ကၤ, တချးအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်အခါန့ၣ် မၤတၢ်ကမၢ်တသ့ဘၣ်. တမ့ၢ်ဘၣ်စ့ၢ် ကီးလၢ အမိၢ်ဒီးအဟံၤအတၢ်ကမၢ်အဃိဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်လၢပဟံၤဖးဒိၣ်လၢအမ့ၢ် စီၤအၤဒၣ်မၤကမၢ်တၢ်အဃိ တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ ဘၣ်လၢအဝဲအဖီခိၣ်အဃိ ထံၣ်ဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ.

“တၢ်ဒိကန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်တအိၣ်ဘၣ်အဃိ, ကဲထီၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖူးန့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ.”

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထါလၢ အမ့ၢ်လံာ်စီဆံၣ်တဘျီအံၤဟ့ၣ်ပုၤတၢ်စံးဆၢအါ မံၤလီၤ. တၢ်ကီတၢ်ခဲဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်လၢ စီၤအၤဒၣ်လၢ အအိၣ်လၢစ့ၤဒ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်တၢ်ကမၢ်အဃိန့ၣ်ပသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်သိၣ်လိလၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဒီးလၢအန့ၣ်တကထိအပူၤန့ၣ်မံၤသုကကဲထီၣ်ပုၤသိၣ်လိတၢ် လၢ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ်အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. ကစၢ်ယ့ၣ်ရှုးဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဟတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အပူၤလီၤစီၤ လီၤဃာ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဒဲးဘးခဲလၢာ် (တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါ) သ့ၣ်တဖၣ်, ကအိၣ်လၢအခိၣ်ဖိ လၢဒီး, တၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်က့ၤဆူဟံၤကစၢ်အစုပူၤ ခိဖျိကစၢ်အဃိ, တၢ်စိတၢ်ကမိၤကအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ဒီး ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မံၤတၢ်ကမၤအသးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချာစ့ၢ်ကီး ဖဲဒၣ်ကစၢ်အသးန့ၣ်လီၤ.

အၤမ့ၢ်